
در همایش کشــوری "به اســتقبال نوروز" پایگاه میراث 

جهانی بم به عنوان پایگاه نمونه و برتر کشور انتخاب شد.

پایــگاه میــراث جهانی بم و منظر فرهنگی آن، بواســطه 

اهتمام در امر مرمت، حفاظت و ساماندهی ارگ تاریخی 

بم و همچنین معرفی شایسته این اثر در مراسم "نوروزگاه 

۱۴۰۱" از بین ۱۵۳ پایگاه میراث جهانی و ملی کشور به 

عنوان پایگاه نمونه و برتر کشور انتخاب شد.

در ایــن مراســم وزیــر میراث فرهنگــی از دکتــر محســن 

قاسمی، به عنوان مدیر نمونه کشوری در حوزه پایگاه های 

میراث فرهنگی تجلیل کرد.

در سال های گذشته فعالیت های موثری در زمینه مرمت 

و بازسازی ارگ تاریخی بم انجام شده است.

 پایگاه میراث جهانی بم 
در رده نخست کشوری

خبر  
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رئیس کل دندگستری نشته2، تشریح کرد

دستاوردها و اهداف نهاد 
قضایی استان کرمان

رئیس کل دادگســتری اســتان کرمان گفت: تعدادی 
از مصدومان سانحه سقوط بالگرد حامل وزیر ورزش 
شــکایت کرده و ســازمان بازرســی نیز به این موضوع 
ورود پیدا کرده و اگر قصوری بوده مقصر یا مقصرین 
باید حتما خسارت جانی و خساراتی که به بیت المال 

وارد شده، جبران کنند.
حجت الاسلام و المسلمین ابراهیم حمیدی در نشست 
خبــری بــا اصحاب رســانه درباره ســقوط بالگرد حامل 
وزیــر ورزش و جوانــان گفــت: در ایــن حادثــه یــک نفر 
کشــته و تعــدادی نیــز مجــروح شــدند کــه در بــدو این 
اتفاق در دادگستری شهرستان بافت پرونده تشکیل 
شــد و در حال رســیدگی اســت و کارهای کارشناســی 
در دســت انجام اســت و جعبه ســیاه بالگرد به تهران 
منتقــل و در حــال بازخوانــی اطلاعــات آن هســتند و 
منتظر نظرات کارشناســان و اطلاعات بازخوانی شــده 

جعبه سیاه هستیم.
حمیدی ادامه داد: در این زمینه تعدادی از مصدومان 
شــکایت کــرده انــد و تعــدادی هنــوز برای شــکایت به 
دادگستری مراجعه نکرده اند و سازمان بازرسی نیز به 
این موضوع ورود پیدا کرده و اگر قصوری بوده مقصر 
یا مقصرین باید حتما خســارت جانی و خســاراتی که 

به بیت المال وارد شده، جبران کنند.
رئیس کل دادگستری استان کرمان تعداد پرونده هایی 
که به دادگستری در ۱۱ ماهه سال جاری وارد شده را 
۵۶۵ هــزار و ۸۶۲ مــورد اعــلام کــرد و افــزود: ۵۵۰ هزار 
پرونده رسیدگی شده، لذا ۹۷ درصد پرونده های وارده 

در ۱۱ ماهه  سال جاری رسیدگی شده است.
او متوسط زمان رسیدگی به پرونده ها در دادگستری 
استان کرمان را ۸۴ روز اعلام و اظهار کرد: درصد ابلاغ 
الکترونیکی اوراق قضایی ۹۲ است و این توفیق بزرگی 

برای قوه قضائیه است.
حمیــدی بــا بیــان ایــن مطلب که در اســتان کرمان ۲۰ 
درصــد از پرونده هــا بــه صــورت دادرســی الکترونیکی 
انجــام می شــوند، اظهــار کرد: دادرســی الکترونیکی و 
ابــلاغ الکترونیکــی یــک افتخــار برای دســتگاه قضایی 
است و به دنبال آن هستیم که در آینده دیگر پرونده 
فیزیکی نداشــته باشــیم و تشــکیل پرونده ها از ابتدا 
تــا صــدور حکــم در سیســتم بــه صــورت الکترونیکــی 

انجام شود.
او شورای حل اختلاف را بازوی دستگاه قضاء تلقی کرد 
و ادامه داد: در ۱۱  ماهه امسال ۲۰۷ هزار و ۷۸۵ پرونده 
بــه ایــن شــوراها وارد و تقریبــا بــه همــه آنها رســیدگی 
شــده، لــذا نرخ رســیدگی در شــورای حــل اختلاف ۱۰۰ 
درصد اســت. گفتنی اســت ۴۴ درصد از پرونده هایی 
که قابلیت صلح و سازش داشتند، منتهی به صلح و 

سازش شده است.
رئیس شورای قضایی استان کرمان حمایت از اشتغال، 
تولید و اقتصاد مقاومتی را از سیاســت های دســتگاه 
قضــاء دانســت و بیــان کــرد: جلســات متعــددی برای 
بررســی مشــکلات فعالان اقتصادی برگزار شــده تا در 
راستای رفع آنها گام برداریم و از بنگاه های اقتصادی 
بازدید و مشکلات فعالان اقتصادی را کشف می کنیم.
او از تشــکیل ۴۰ جلســه در ســال جاری برای پیگیری 
اجــرای اقتصاد مقاومتی ســخن به میــان آورد و اظهار 
کرد: ۱۵۲ پرونده حمایتی تشکیل شده و ۱۹۸ مصوبه 
اقتصــاد  اجــرای  و  اشــتغال  تولیــد،  از  بــرای حمایــت 
نفــر  بیــکاری ۷۵۰۰  از  و  کردیــم  تصویــب  مقاومتــی 

جلوگیری شده است.
حمیــدی از تشــکیل ۲۵۲۶ پرونــده برای افراد متخلفی 
که دست درازی به حقوق بیت المال کرده بودند، خبر 
داد و گفت: ۸۸۰ هکتار زمین به ارزش بیش از ۱۰۰۰ 
میلیارد تومان در سال جاری رفع تصرف شده و ۱۴۷۰ 

نفر در این زمینه دستگیر شده اند.
او ادامــه داد: در راســتای حفــظ حقــوق بیت المال نیز 
بــه موضــوع تغییــر کاربری ورود پیدا کردیم و در ســال 
جاری ۳۲۳ هکتار زمین که تغییر کاربری پیدا کرده بود 
از تغییــر کاربــری آنها جلوگیــری یا کاربری آنها به قبل 

برگشت داده شده است.
حمیدی با رونمایی از پوستر چهارمین جشنواره عدالت 
و رسانه اظهار کرد: در سال ۱۴۰۲ چهارمین دوره این 
جشــنواره در اســتان کرمان برگزار می شود و اصحاب 
رســانه تا شــهریورماه ســال آینده فرصت دارند تا آثار 

خود را به دبیرخانه این جشنواره ارسال کنند.
به گزارش ایسنا، رئیس کل دادگستری استان کرمان 
از برنامه های ســال آینده دادگســتری ســخن به میان 
آورد و اظهار کرد: همه ماموریت های سند تحول قوه 
قضائیه مهم هســتند و در دســتور کار قرار دارند و در 
این راستا ۱۳ هدف از جمله؛ کاهش حجم کاری قضات 
و کارکنــان از طریــق اصــلاح فرایندهــا، ارتقــاء کیفیت 
رسیدگی تا نقض آرا به حداقل رسد، بهبود وضعیت 
کمــی پرونــده هــا، اجــرای ثمربخش و  ســریع احکام، 
افزایش صلح و سازش، کاهش وقوع جرم و آسیب های 
اجتماعــی، ارتقــاء از نهادهای ارفاقــی، پیگیری حقوق 
عامه، گسترش دادرسی الکترونیک، توانمندسازی و 
افزایش رضایتمندی کارکنان دادگستری، تکریم ارباب 
رجــوع و افزایــش رضایتمنــدی مــردم، کنترل هدفمند 
جمعیــت زندان هــا در ســال آینــده و ...  هدف گــذاری 

شده اند.

اعهو2 بهزرشی شهزاه2 ص ت کراه2 خشر دند

تشکیل ۱۶۸ میلیارد تومان 
 پرونده تخلف 

برای اصناف کرمان
معــاون بازرســی و حمایــت از حقــوق مصرف کنندگان 
سازمان صنعت، معدن و تجارت کرمان گفت: ارزش 
پرونده های تخلفات اقتصادی این استان بیش از ۱۶۸ 
میلیــارد تومــان اســت که بیــش از ۱۵۷ میلیارد تومان 
از این مقدار مربوط به واحدهای صنفی بوده است.

محسن میرزایی افزود: سازمان صمت کرمان از ابتدای 
سال جاری تاکنون ۱۷ هزار و ۵۰۶ مورد عملیات بازرسی 
انجام داده که از این میزان ۶ هزار و ۱۶۹ مورد مربوط 

به تخلفات واحدهای صنفی است.
وی اظهــار داشــت: عمــده تخلفــات اصناف طی ســال 
جــاری گرانفروشــی و بعــد از آن درج نکــردن قیمــت، 
نداشــتن فاکتور خرید، ارائه نکردن صورت حســاب و 

کم فروشی و تقلب ذکر شده است.
معــاون بازرســی و حمایــت از حقــوق مصرف کنندگان 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان کرمان با اشاره 
به گزارشات مردمی از تخلف واحدهای صنفی عنوان 
کرد: از ابتدای سال جاری تاکنون در مجموع ۱۲ هزار 
و ۲۵۹ فقــره شــکایت مردمــی از تخلفــات اصنــاف در 
کرمان ثبت شده که یکهزار و ۱۰۲ مورد گزارش کتبی 
و حضوری و ۱۱ هزار و ۱۵۷ گزارش تلفنی بوده است.
وی با اشاره به نتیجه شکایات حضوری و سامانه ۱۲۴ 
ســازمان صمــت اســتان کرمان گفت: تعــدادی از این 
شــکایات برای صدور رای به تعزیرات حکومتی ارسال 
شده و تعدادی نیز در سازمان صمت متخلف شناخته 
شده و یا سازش کرده اند. به گزارش ایرنا،میرزایی ابراز 
داشــت: همچنین ۱۲۰ پرونده مربوط به کشــف کالای 
قاچاق و ارز در کرمان تشکیل شده که این پرونده ها 
نیز ارزشی معادل ۱۱ میلیارد و ۱۶۸ میلیون تومان دارند.

اهیرعهال بهنک رشهلت نعلام کرد

 وام های رسالت 
بدون کارمزد می شوند

مدیرعامل بانک قرض الحسنه رسالت از اجرایی شدن 
پرداخت وام بدون کارمزد در آینده ای نزدیک خبر داد.

محمدحســین حســین زاده درباره اینکه آیا ســقف وام 
قرض الحسنه در سال آینده افزایش پیدا خواهد کرد 
یــا خیــر؟ اظهــار کرد: در ســال جاری ســقف وام قرض 
الحســنه در کارگروهــی که بانک های قرض الحســنه، 
بانک مرکزی و وزیر اقتصاد حضور دارند، از ۶۰ میلیون 
تومــان بــه ۲۰۰ میلیون تومان در ســال جــاری افزایش 
یافت. البته افزایش دوباره این ســقف در اوایل ســال 

آینده باید بازنگری شود.
وی افــزود: گرچــه بــالا بــردن ســقف وام در اختیــار مــا 
نیســت، امــا بایــد براســاس شــاخص های نــرخ تــورم 
افزایش پیدا کند. پیشــنهاد اولیه در جلســات گذشته 
کارگروه ۳۵۰ میلیون تومان بود که البته در این بانک 
توان و آمادگی پرداخت بیشتر از این مبلغ را به عنوان 

سقف را داریم.
وی با تاکید بر اینکه مهمترین پروژه این بانک در سال 
آینده پرداخت وام بدون کارمزد است، ادامه داد: در 
ســال جــاری یــک میلیــون و ۳۰۰ هزار فقره تســهیلات 
قــرض الحســنه بــا کارمــزد عمومــا دو درصــد پرداخت 
شــده اســت کــه مجموعــا بــه حــدود ۶۵ هــزار میلیارد 

تومان می رسد.

 کراه2 شهلی 1۷ تن در هکتهر 
خهک نز دشت ای دهه؛

فرونشست ۴۰ سانتیمتری 
استان کرمان در سال

معاون آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
اســتان کرمــان بــا انتقــاد از عدم توجه به فرونشســت 
زمین گفت: طی ۱۵ سال گذشته سالانه ۱۰ تا ۱۵ متر 
افت ایستابی آب را داشتیم و به ازای هر ۱۰ متر افت 

آب ۳۰ تا ۴۰ سانتیمتر نشست زمین را داریم.
حســین شــجاعی در نشســت خبری با اصحاب رسانه 
به مناسبت هفته منابع طبیعی با اشاره به خسارات 
ســیل اظهار کرد: متاســفانه موضوع فرســایش خاک 
مغفول مانده و بیشتر توجهات روی کمبود آب است 
در حالی که کمبود آب با انتقال حوزه به حوزه قابل حل 

است اما فرسایش خاک تقریبا قابل جبران نیست.
او ادامــه داد: ســالانه ۱۷ تــن در هکتــار فرســایش در 
اســتان کرمــان داریــم لــذا فرســایش خــاک کرمــان در 

کشور بیشتر است.
معاون آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان کرمان بیان کرد: از ۱۰ میلیون و ۶۰۰ هزار هکتار 
طرح آبخیزداری که می توان انجام داد تاکنون در ۱.۸ 
میلیون هکتار اراضی عملیات اجرایی طرح آبخیزداری 

انجام شده است.
به گفته او، با اجرای طرح های آبخیزداری؛ ۴۶۰ میلیون 
متــر مکعــب از ســیلاب در ســال مدیریــت شــده و از 
فرسایش ۱۲.۵ میلیون مترمکعب خاک جلوگیری و ۳۰ 
تا ۵۰ درصد سیلاب به آبخوان نفوذ داده شده است.
معاون آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
اســتان کرمــان بــا انتقــاد از عدم توجه به فرونشســت 
زمین عنوان کرد: طی ۱۵ ســال گذشــته ســالانه ۱۰ تا 
۱۵ متر افت ایستابی آب داشتیم و به ازای هر ۱۰ متر 
افت آب ۳۰ تا ۴۰ سانتیمتر نشست زمین داریم و این 
به دلیل برداشت بی رویه آب از سفره های زیرزمینی 

بوده است.

 شهلاهاه تحلیلی »نقتصهد کراه2«  
ویژا نوروز شا14 ااتشر  ه؛

 پروازی که 
زمین گیر شد

 اقتصاد نوآوری ایران 
چه سرنوشتی پیدا خواهد کرد؟

و طلیعــه ۱۴۰۲ شــرایط  پایــان ســال ۱۴۰۱  در  نقتصــهد کراــه2: 
بــرای رســانه ها نیــز بــه دشــواری پیــش مــی رود و همزمــان با همه 
محدودیت هــا، ایــن اقتصــاد نحیــف رسانه هاســت کــه بــه چالش 
کشیده شده و بقای آنها را به اما و اگر گره زده است. با این همه، 
اگر رســانه ای همچنان در صحنه باقی مانده از ســر دغدغه مندی 
است که نسبت به آینده ایران دارد وگرنه هیچ دلخوشی دیگری 
نمی تواند در این شرایط دشوار، رسانه های حرفه ای و مستقل را به 
ادامه فعالیت وادارد. سال ۱۴۰۱ تجربه ای تلخ برای روزنامه نگاری 
و روزنامه نگاران بود؛ چه آنجا که مورد تهدید و اتهام قرار گرفتند 
و چــه روزهــای بی شــماری کــه با قطعــی و اختلال اینترنت دســت 
و پنجــه نــرم کردنــد تا خبر و گزارشــی را منتشــر کنند. با همه این 
دشواری ها تلاش کردیم جریان اطلاع رسانی و آگاهی بخشی گروه 
رسانه ای »اقتصاد کرمان« در سال ۱۴۰۱ هم بی وقفه دنبال شود 
و در پایان سال، شماره دیگری از سالنامه تحلیلی اقتصاد کرمان 
را به چاپخانه سپردیم تا فرصت همراهی با مخاطبان آگاه و فهیم 
خود را قدر بدانیم. سالنامه تحلیلی »اقتصاد کرمان« ویژه نوروز 
۱۴۰۲ مجموعه ای از پرونده ها و گفت وگوهای متعدد و تحلیل هایی 
خواندنی پیرامون بخشی از اصلی ترین مسائل ایران و کرمان است. 
در پرونده ویژه این شماره و در میزگردی با حضور فرزین فردیس 
و فرشــید گلزاده دو چهره  فعال و صاحب نظر اکوسیســتم نوآوری 
ایران، به بررســی و تحلیل وضعیت این اکوسیســتم و چشــم انداز 
پیــش روی آن در گــذر از ۱۴۰۱ کــه در آن بیم هــا بــر امیدهــا غالب 
شــد و دغدغــه کســب وکارهای نوآورانــه بــه »بقــا« تقلیــل یافت، 
پرداخته ایم. در واقع در سالی که قرار بود اکوسیستم نوآوری اوج 
بگیرد، زمین گیر شد و با دیوار بلندی از بی توجهی و بی اعتمادی 
روبرو شــد. ســال ۱۴۰۱ ســال تردید فعالان اکوسیســتم استارتاپی 
بین ماندن و رفتن از ایران و یا رها کردن کسب و کار خود و کوچ 
به بخش های دیگری بود که از حداقل ثبات آن اطمینان داشــته 
باشند و همین وضعیت بغرنج، بهانه ما برای پرداختن به سرنوشت 
نوآوری در ایران و کرمان بود آنهم در شرایطی که جهان با شتاب 
در مســیر تحــول دیجیتــال گام برمــی دارد و مــا همچنــان دغدغه 

سرعت اینترنت داریم.
در میزگــرد دیگــری در آســتانه آغــاز فعالیــت دوره دهــم اتاق هــای 
بازرگانی و در گفت و گو با محمدمهدی بهکیش و محسن جلالپور 
دو چهــره شــاخص  کــه در ســطح ملــی و محلــی در اتــاق بازرگانی 
مســئولیت داشــته اند بــه امــروز و آینده پارلمــان بخش خصوصی 
پرداخته ایم و به اینکه اتاق بازرگانی چه مسیری را در دوره جدید 

در پیش رو دارد و راه به کجا خواهد برد.
در پرونــده ای دیگــر بــه نحوه مواجهه ایــران و کرمان با موج چهارم 
انقلاب صنعتی پرداخته ایم.در این پرونده بستر لازم برای تحقق 
انقــلاب چهــارم صنعتــی را از منظــر دو چهــره صاحب نظــر مــورد 

واکاوی قرار داده ایم.
پرونده دیگر سالنامه تحلیلی »اقتصاد کرمان« به بررسی موانع 
توســعه معــادن کوچــک مقیــاس اختصــاص دارد.در ایــن پرونــده  
در شــرایطی که با وضع محدودیت های پشــت ســر هم، فعالیت 

»معادن کوچک مقیاس« دستخوش تغییر شده و بسیاری از آنها 
ممکن است از گردونه تولید خارج شوند، به بررسی وضعیت این 

معادن در کشور، فرصت ها و موانع پیش روی آنها پرداخته ایم.
بــا در نظــر داشــتن اینکــه محصول »پســته« نــه تنها در ســالیان 
متمادی به عنوان ارزآورترین محصول در سبد صادرات غیرنفتی 
نقش موثری در اقتصاد ایران داشــته که در اســتان کرمان نیز از 
صنایع اثرگذار و تحول آفرین بوده و به بن بست رسیدن آن می 
تواند اقتصاد و اشتغال را در کرمان به چالش بکشد، در پرونده ای 
به نگرانی ها از آینده صنعت پسته در استان کرمان پرداخته ایم.     
 در سالی که رویکرد متفاوت دولت به بسته شدن پرونده »دفاتر 
تسهیلگری اجتماع محور« در ایران و کرمان منجر شد و به یکباره 
مجموعــه تلاش هــای صــورت گرفته چند ســال اخیــر در قالب این 
طــرح، نادیــده گرفته شــد و از دســت رفــت در پرونده مفصل تری 
به نقد رویکردها در این ارتباط پرداخته شــده اســت. پرونده ها و 

گزارش هــای اقتصــادی و اجتماعی متعدد دیگری نیز تدارک دیده 
ایم تا تصویر روشن تری از اقتصاد و جامعه کرمان در این مقطع 

از زمان،در دسترس باشد.
در این سالنامه تحلیلی همچنین تحلیل های اقتصادی با موضوع 
»اثــر جهت گیــری صنعتــی بــر رفــاه در اســتان کرمــان«، »بحــران 
توانمندی در بنگاه های کوچک و متوسط استان کرمان«، »ناترازی 
انرژی گاز و عواقب آن برای اقتصاد و صنعت« و »آسیب شناسی 
زنجیره ارزش خرما و راهکارهای سیاستی آن« منتشر شده است.

در ســالنامه تحلیلــی »اقتصــاد کرمــان« ویــژه نــوروز ۱۴۰۲، آثــار و 
نوشــتاری از حســین شیبانی، ســیدمهدی طبیب زاده، محمدرضا 
وحیــدی، بهنــام ســعیدی، فرهاد آگاه، محمدجواد رســتمی، علی 
اســدی، رضا جمیلی، مرضیه کاربخش، فرنوش حمیدپور، منیره 
شاه حســینی، بتول علیزاده، مجید کریمی و مجید نعمت الهی را 

می خوانید. 

تعیین شقف نجهرا  بهه ع لیهتی ای  ود؟

بازی از پیش باخته دولت در بازار اجاره

با فرا رسیدن ماه آخر سال و نزدیک شدن به فصل اجاره مطابق 
با سه سال گذشته وزارتخانه های اقتصاد و راه و شهرسازی وارد 
جلسات تصمیم گیری برای تعیین سقف اجاره بها شده اند، اما باید 
دید این طرح چقدر عملی است و وضعیت سخت بازار اجاره در 

سال آینده را بهبود خواهد داد؟.
با نزدیک شدن به فصل اجاره باز هم مساله تعیین سقف اجاره بها 
داغ شــده اســت، ولی از آنجا که وزارتخانه های امور اقتصادی و 
دارایی و راه و شهرسازی از هم اکنون وارد جلسات تصمیم گیری 
در این باره شده اند، نشان می دهد سال سختی در پیش است و 
دولت بازی از پیش باخته هر سال را تکرار خواهد کرد. این طرح 
اولین بار در سال ۱۳۹۹ از سوی ستاد ملی مقابله با کرونا تصویب 
شد و بر اساس آن در شرایط کرونایی و برای کاهش جابه جایی 
خانوارهــا کــه بــه شــیوع بیماری کمــک می کرد، موجــران ملزم به 
تمدید قراردادهای اجاره مسکن و نیز رعایت سقف ۲۵ درصدی 
افزایش اجاره بها در تهران شــدند. به این معنا که شــوراهای حل 

اختلاف امکان صدور حکم تخلیه برای مستأجران را نداشتند.

این مصوبه در سال ۱۴۰۰ نیز مجدداً تمدید شد، اما استثنائاتی 
برای ممنوعیت صدور حکم تخلیه قائل شدند از جمله اینکه موجر 
در صورت فروش ملک می تواند مستأجر را وادار به تخلیه ملک 
کند یا اینکه در صورت ازدواج فرزندان موجر، وی می تواند برای 
واحد مسکونی تحت اجاره مستأجر را وادار به تخلیه ملک کند.

ننتقهدنت به تعیین شقف نجهرا بهه  
اما سیاســت تعیین ســقف اجاره بها که ســال جاری برای سومین 
بار متوالی ابلاغ شــد مطابق ســال  های قبل انتقاداتی به آن وارد 

است و مخالفانی دارد.
مخالفان این طرح معتقدند در شرایطی که متوسط قیمت مسکن 
رشــد قابــل توجهــی کــرده و نرخ تــورم نقطه به نقطه حــالا از مرز 
۵۰ درصــد عبــور کــرده چطور امکان دارد کــه برای اجاره بها بتوان 
ســقفی معیــن در نظــر گرفــت و مالکان را ملــزم به این کرد که از 
این قانون تبعیت کنند؟ البته این در حالی اســت که به صورت 
قانونــی نیــز نمی تــوان مالک را وادار کرد تــا ملک خود را به مبلغ 

مشخصی بفروشد یا اجاره دهد.

پیش بیای شهل شخت برنی استهجرن2  
بازار مسکن امسال شرایط مناسبی را پشت سر نگذاشت. بروز 
بحران در دیگر بازارهای مالی قیمت مسکن را در مسیری افزایشی 
قرار داده است و هرچند قیمت اجاره بها مطابق با قیمت مسکن 
افزایش نداشته، اما باز هم رشد قابل توجهی را تجربه کرده است.

بروز تورم و رشــد دلار نیز باعث شــده کارشناســان معتقد باشند 
سال آینده روند رشد قیمت مسکن و اجاره بها سرعت بیشتری 
تجربــه می کنــد و مســتاجران بــاز هم در شــرایط ســخت تری قرار 

خواهند گرفت.
بــه گــزارش تجارت نیوز،به طور کلی سیاســت گذار باید این مورد 
را مدنظر داشــته باشــد که حل مشــکلات بازار مسکن در بیشتر 
مواقع درون خود آن پنهان نشده است، بلکه برای کنترل قیمت 
مسکن و اجاره بها و بهبود وضعیت متقاضیان در این حوزه باید 

مشکلات کلان اقتصادی و سیاسی را هموار کرد.
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بررسی آینده اتاق بازرگانی با حضور  ■
محمدمهدی بهکیش و محسن جلالپور؛

سایه روشن اکوسیستم نوآوری ایران  ■
در گفتوگو با فرشید گلزاده و فرزین فردیس

گیر شد
اقتصاد نوآوری ایران چه سرنوشتی پیدا خواهد کرد؟

از سال 
سپری شد خسارت بسیاری دید و سرمایه قابل توجهی را از دست داد. چه سرنوشتی پیش روی اقتصاد نوآوری ایران است؟

بررسی موانع توسعه معادن  ■
کوچک مقیاس در پرونده 

»اقتصاد کرمان«
دولت شریک 

روزهای خوش معادن 

پرونده »اقتصاد کرمان«برای  ■
پاسخ دادن به نگرانیها از آینده 

صنعت پسته در استان کرمان
آخرالزمان

 پسته

پرونده ای برای سایه روشن به  ■
ثمر نشستن صنعت نسل چهار 

در ایران و کرمان
افتان و خیزان 

در مسیر انقلاب چهارم

بررسی آثار ناشی از  ■
جهتگیریهای توسعه صنعتی 
بر شاخص رفاه در استان کرمان

رفاه گمشده 
در سایه تمرکز صنعتی
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